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Over de nieuwe wet gemeente-
lijke schuldhulpverlening
Het baart sommigen zorgen dat gemeenten 
de eindverantwoordelijkheid krijgen in de 
nieuwe Wet gemeentelijke schuldhulpver-
lening, aldus Gerrit Jan Schep. ”Schulden 
nemen snel toe, kijk bijvoorbeeld naar het 
beroep op de Nationale Hypotheekgaran-
tie. Eigen bijdragen stapelen zich op. Het 
besteedbaar inkomen daalt. En intussen 
moeten gemeenten zwaar bezuinigen, ook 
op de budgetten voor schuldhulpverlening. 
Hoe kunnen gemeenten dat oplossen?” “Ik 
wil een misverstand rechtzetten”, zegt Vi-
vian den Hartogh. “Er gaan veel spookver-
halen rond over de nieuwe wet. Gemeenten 
zouden van alles moeten. Dat is niet zo. De 
gemeente hoeft niet zelf alles uit te voeren, 
dat is een misvatting. Maar wel een aanpak 

Ondanks bezuinigingen  
kan gemeentelijke  
schuldhulpverlening  
beter

uitlijnen. Bepalen wat er gebeurt en waar 
dat wordt belegd, wie uitvoert. Met andere 
woorden: de regie voeren.”

Anne-Mieke de Peuter is directeur van 
Plangroep, met ongeveer 370 medewerkers 
en 60 gemeenten als klant de grootste par-
ticuliere schuldhulpverlener in Nederland. 
”Schuldhulpverleningsorganisaties verke-
ren in een spagaat. Aan de ene kant hebben 
gemeenten minder budget, terwijl aan de 
andere kant het aantal klanten toeneemt. 
Daarnaast is er de implementatie van de 
nieuwe wet, dus nieuw beleid waarbij een 
efficiëntere aanpak voorop staat. Daar lig-
gen kansen, want de uitvoering kan nog 
beter.” Dat is Ernst Radius met haar eens. 
“Door gecoördineerd en waar mogelijk pre-
ventief werken is veel te winnen.” Radius 

door de Wet gemeentelijke schuldhulpverlening krijgen gemeenten expliciet 
de verantwoordelijkheid om richting te geven aan de schuldhulpverlening. 
tegelijk zijn er op alle fronten bezuinigingen in het gemeentelijk budget en 
komen er steeds meer klanten. hoe pakt een gemeente dit verstandig aan en 
ontstaat er grip op de schuldhulpverlening? 
tekst: peter van eekert / beeld: saar rypkema

netwerken benutten levert winst op
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vertelt dat de leden van zijn organisatie, 
de MOgroep, vaak een belangrijke rol heb-
ben bij het signaleren van problematische 
schulden en het organiseren van de keten. 
Met name bij het maatschappelijk werk en 
de sociaal raadslieden worden problema-
tische schulden vaak duidelijk. “We staan 
aan het begin van een enorme toename van 
de schuldenproblematiek”, zo is zijn over-
tuiging. “We zien nu al een sterk groeiende 
hulpvraag. De invoering van de huishoud-
toets in de WWB gaat grote gevolgen heb-
ben. Er gaan rare dingen gebeuren.”

“Ik ben blij met de nieuwe wet”, zegt Joke 
de Kock. “In tijden van bezuinigingen 
wordt door gemeenten primair gekeken 
naar de taken die zij wettelijk verplicht zijn 
uit te voeren en daar valt de zorgplicht in 
het kader van schuldhulpverlening nu ook 
onder. Het is van belang dat het politieke 
bewustzijn ontstaat dat het oplossen van 
schulden een gezamenlijke verantwoorde-
lijkheid is. Bij integrale schuldhulpverle-
ning is het verbinden van partijen belang-
rijk. Gezamenlijk oplossingen zoeken. 
Schuldhulpverlening is meer dan boek-
houden, het gaat om een heel netwerk en 
een keten van partijen. Maar het is met dit 
kabinet niet makkelijk. Staatssecretaris De 
Krom hield in een onlangs gehouden Al-
gemeen Overleg in de Tweede Kamer zijn 
inmiddels bekende verhaal: het begint en 
het eindigt met betaald werk. Betaald werk 
is de oplossing voor alle problemen. Maar 
dat klopt gewoon niet, bij schuldenproble-

matiek komt echt meer kijken. De sfeer die 
het kabinet uitstraalt is dat problematische 
schulden de schuld van de mensen zelf is. 
Er wordt beboet in plaats van beloond. Ge-
straft in plaats van gemotiveerd. Uiteinde-
lijk werkt dat niet, is het niet effectief.”

Over netwerken en  
ketensamenwerking
De keten van schuldhulpverlening en het 
netwerk van organisatie rond gemeen-
ten: het belang daarvan kan niet worden 
overschat. Daar is iedereen het over 
eens. “Goede schuldhulpverlening is een 
tweesporenbeleid”, verwoordt De Kock de 
mening van alle gespreksdeelnemers. Voor 
preventie, signalering en doorverwijzing 
is de samenwerking met maatschappelijk 
werk en sociaal raadslieden onontbeer-
lijk. Schuldhulpverleners opereren in een 
netwerk, dat is verreweg het meest effectief. 
De bezuinigingen bij sociaal raadslieden 
en andere maatschappelijke organisaties 
leveren daarom ook in de schuldhulp-
verlening een ernstig probleem op. “De 
schuldhulpverlening is het vangnet voor 
alle bezuinigingen in de sociale zekerheid”, 
aldus De Kock. “Daarom: gemeenten, houd 
schuldhulpverlening op peil!”

“In de ketensamenwerking is nog veel 
winst te halen”, vindt De Peuter. “Er zijn 
plenty gemeenten die schuldhulpverlening 
geïsoleerd benaderen en de keten niet opti-
maal hebben georganiseerd of benutten. Of 
die niet voldoende anticiperen op nieuwe 

er is veel winst 
te halen als het 
gemeentelijk 
netwerk beter 
wordt benut

anne-mieke de peuter
directeur Plangroep

jOke de kOck
gemeente Tilburg, voorzitter NVVK

gerrit jan schep
directeur van Stimulansz, leidde de discussie
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ontwikkelingen en nieuwe doelgroepen. 
Neem de problematische hypotheken. Dat 
vereist naast bijscholing van onze mede-
werkers, of daar  gespecialiseerde mensen 
voor aannemen, het opbouwen van een 
netwerk met banken.” Maar is er dan wel 
vooruitgang geboekt, vraagt Schep zich af. 
De integrale aanpak van schuldhulpverle-
ning wordt immers al vele jaren bepleit. Ja, 
is de stellige overtuiging van Radius. “De 
integrale benadering is geland bij gemeen-
ten. Er zijn meer netwerken, en er wordt 
beter samengewerkt. Maar het is geen 
statische situatie, bij lange na niet. Steeds 
andere groepen komen in problemen, en 
daar moet het netwerk in meegroeien. 
Neem de GGZ. Door bezuinigingen en 
eigen bijdragen blijft een toenemend aantal 
patiënten verstoken van medicijnen. Dat 
zien we direct terug in de schuldenproble-
matiek.”

Over brede en smalle aanpak
“Iedereen verstaat iets anders onder schuld-
hulpverlening”, stelt De Kock. “Laten we 
schuldhulpverlening goed definiëren. Dat 
kan smal: het gaat alleen om het op orde 
krijgen van de financiën. Of breed: alle 
mogelijke voor- en achterliggende proble-
men worden meegenomen. In de smalle 
benadering wordt schuldhulpverlening niet 
ingezet voor iemand die geen inkomen 
heeft. Immers, zonder inkomen is er niets 
af te lossen. Zo iemand komt niet door de 
intake. Ik vind dat je als gemeente de goede 

mix moet maken: breed insteken en de pro-
blematiek in beeld krijgen, maar vervolgens 
smal uitvoeren: niet alles zelf aanpakken, 
maar doorverwijzen en het netwerk of de 
keten inschakelen.”

“Ik zie in de schuldhulpverlening wel erg 
veel modellen en aanpakken”, aldus Schep. 
Dat valt wel mee, vinden Den Hartogh en 
De Kock. “Het verschilt hoe mensen bij de 
schuldhulpverlening binnenkomen, maar 
als ze dat eenmaal zijn is er in wezen één 
aanpak, die vastligt in de gedragscode van 
de branche. De aanvliegroute hangt af van 
het type cliënt en de problematiek”, aldus 
Den Hartogh. “Wezenlijk is een heldere 
analyse van de klant en vervolgens een plan 
van aanpak”. 

Over de kwaliteit van de  
schuldhulpverleningsbranche
Hoe staat het met de kwaliteit van de 
schuldhulpverlening, vraagt Schep zich 
af. “Er opereren vele bureaus, sommige 
groot maar ook veel kleintjes. Zitten daar 
geen beunhazen tussen?” De Kock hoeft 
niet na te denken. “Het is een uitstekende 
branche. De medewerkers van onze leden 
combineren juridische kennis en financiële 
affiniteit met planmatig werken. Binnen 
kleine bedrijven en onder eenpittters is 
dat wel lastiger te realiseren.” “Bovendien 
hebben zij minder mogelijkheden om in 
alle relevante netwerken te opereren”, aldus 
Radius. De Peuter relativeert: “Als een zzp-

ernst radius
senior beleidsmedewerker MOgroep

wat dienen gemeenten in 
ieder geval te dOen Om de 
nieuwe wet gemeentelijke 
schuldhulpverlening tOt  

een succes te maken? 

de peuter: 

‘Allereerst goed nadenken:  
Wat is regie? Wat dien ik  
te weten? En vooral: Wie 

doet wat?’

de kOck: 

‘Ga niet voor goedkoop, 
maar voor kwaliteit.  

Dat betaalt zich terug.  
Je kan beter honderd 

mensen goed helpen, dan 
tweehonderd slecht.’

radius: 

‘Benut de bestaande net-
werken. Die zijn er, niet 
zelden gefinancierd door 
de gemeente zelf. Dat is 

des te belangrijker gezien 
de aanstaande decentralisa-
ties van de Jeugdzorg en de 
begeleidingsfunctie van de 
AWBZ, want die zullen ook 
grote gevolgen hebben voor 

de schuldhulpverlening. 
Het gaat daar echt om  

risicogroepen.’

den hartOgh: 

‘Begin met de sociale kaart 
van je gemeente. Verbindt 
wat er al is, maak gebruik 

van organisaties en netwer-
ken. Bepaal als gemeente 
wel goed: Wie doet wat? 
Wie speelt welke rol?’

vivian den hartOgh
adviseur Stimulansz
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gerrit jan

een gezin, een plan
Ook bij stimulansz houden we onze kennis bij. Onder andere door interne 
‘colleges’ voor en door onze medewerkers.
daarbij nodigen we ook externe deskundigen uit. gisteravond hadden we 
weer college. dit keer over de Wet werken naar vermogen en de relatie met 
de andere decentralisaties (begeleiding en jeugd). yvonne bieshaar, directeur 
sociale dienst drechtsteden, hield een gloedvol en interessant betoog over de 
wijze waarop de drechtsteden op innovatieve wijze nu al bezig zijn om werken 
naar vermogen uit te voeren. mij werd uit haar verhaal duidelijk dat je voor 
werken naar vermogen de WWnv eigenlijk niet nodig hebt. het kan ook zon-
der. maar yvonne merkte terecht op dat de nieuwe wet er juist moet komen, 
al was het maar om daarmee steun in de rug te krijgen voor de cultuuromslag 
die nodig is bij de eigen medewerkers. maar ook bij de bestuurders en niet in 
de laatste plaats bij de burgers zelf die om hulp bij de gemeente aankloppen. 
uit de presentaties van mijn collega’s werd me ook iets anders duidelijk. en 
daar schrok ik van. de overlap tussen de 3d’s werk en inkomen, begeleiding 
en jeugd is veel groter dan ik dacht. dat maakt het nog veel schrijnender 
als je optelt hoeveel organisaties met één klant bezig zijn en het gebrek aan 
onderlinge coördinatie. stade-advies heeft recent onderzoek onder kwetsbare 
gezinnen gepubliceerd waaruit blijkt dat deze gezinnen met gemiddeld dertien 
organisaties te maken hebben (dertien!). negen van de tien gezinnen hebben 
bovendien een uitkering of schulden. en ze kosten de maatschappij gemiddeld 
€40.000,- per jaar. stade-advies constateert dat van de dienstverleners ‘ieder 
zijn ding doet’. er is geen regie. en eigen kracht wordt maar ten dele benut. 
het is waar dat de drie transities met veel bezuinigingen gepaard gaan. maar 
als ik dit soort onderzoeken lees, dan bekruipt me het gevoel dat er echt veel 
efficiënter gewerkt kan worden als gemeenten de regie krijgen en nemen. en 
wel daadwerkelijk met herstructurering aan de slag gaan. minder instellingen 
per gezin (één gezin, één plan) kan en moet (lijkt me).

gerrit jan schep
directeur stimulansz

schep

er onder regie van een gemeente werkt, kan 
hij of zij wel degelijk kwalitatief goed werk 
leveren. Het gaat dus voor een belangrijk 
deel om de kwaliteit van de opdrachtgever.” 
Dat laatste geldt voor De Kock ook voor de 
interne afstemming binnen gemeenten. 
“Dat kan veel beter. Eigenlijk hoort schuld-
hulpverlening bij het werkveld van de 
Wmo, maar het zit vaak in de portefeuille 
van de wethouder Werk & Inkomen. Maar 
in gemeenten zijn Wmo en W&I vaak twee 
verschillende werelden. Dat maakt schuld-
hulpverlening tot een stiefkindje.”

De Kock signaleert dat het onder de 
toenemende werkdruk soms lastig is om 
te blijven investeren in het opleiden van 
goede medewerkers. “Toch is dat nodig. 
De problematiek verandert, medewerkers 
moeten meegroeien. De consequenties van 
hun handelen zijn groot: een ontruiming, 
verlies van een baan.” “Afgelopen jaren is 
een stevige kwaliteitsslag gemaakt”, zegt 
De Kock. Den Hartogh is daar niet van 
overtuigd. “Een kwaliteitsslag? Ik betwijfel 
dat. Ik zie teveel situaties waarin het niet 
goed loopt. 
Daarbij zijn de extra middelen voor schuld-
hulpverlening die mede bedoeld waren om de 
kwaliteit te verbeteren en de regiefunctie vorm 
te geven, vooral gestoken in de inhuur van 
extra handjes om wachtlijsten weg te werken. 
Zonde, want er is niet veel structureel veran-
derd. Bij het wegvallen van deze extra gelden 
ontstaan er direct weer problemen.” 

werk is niet altijd 
dé oplossing voor 
problematische 
schulden
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